
Jubilejní 10. ročník konference Naše bezpečnost není samozřejmost se konal 20. června 
2023 v Míčovně Pražského hradu pod záštitou předsedy vlády České republiky Petra Fialy, 
1. místopředsedy vlády a ministra vnitra České republiky Víta Rakušana, ministra zahraničních 
věcí České republiky Jana Lipavského a ministryně obrany České republiky Jany Černochové. 
Tematicky se věnoval pokračujícímu konfliktu v Ukrajině a jeho dopadům na společnost, 
narůstajícímu významu umělé inteligence v oblasti bezpečnosti a obrany, komunikaci témat pro 
summit NATO v Litvě a rovněž 30. výročí partnerství mezi Armádou České republiky a národními 
gardami Nebrasky a Texasu. V odpolední části vystoupil se svým projevem po sto dnech v úřadu 
prezident republiky Petr Pavel a následovala tradiční debata lídrů politických stran.

Konferenci úvodním slovem zahájil předseda spolku Jagello 2000 Zbyněk Pavlačík, který 
zdůraznil výjimečnost tohoto ročníku, při němž si Česká republika připomíná 30. výročí své 
samostatnosti. To znamená pro naši zem bezprecedentní období, jelikož si poprvé v moderních 
dějinách připomínáme tři desítky let suverenity, svobody a demokracie. Poděkoval také vládě 
Petra Fialy a ministryni Janě Černochové za přijetí zákona o obranných výdajích a vyzdvihl 
politickou vůli uzavřít obrannou smlouvu se Spojenými státy (DCA). „Bezpečnost není statek, 
který si lze jednoduše koupit. Bezpečnost je systém, který je zapotřebí kontinuálně vytvářet, 
chránit a vylepšovat,“ dodal na závěr.

Premiér Petr Fiala v souvislosti s válkou 
na Ukrajině upozornil na riziko vzniku scénáře 
zamrzlého konfliktu, který by znamenal 
vytvoření zdroje trvalé bezpečnostní nestability 
ve východní Evropě. „Takový scénář by 
dlouhodobě vyčerpával všechny zúčastněné 
strany, a proto my společně s mezinárodním 
společenstvím musíme přispět k jeho odvrácení,“ 
podotkl. Podtrhl postupnou modernizaci 
české armády a s tím spojenou úroveň výdajů 
na obranu ve výši 2 % HDP, kterých by Česko 
mělo dosáhnout již v roce 2024. Mimo jiné se 
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věnoval energetické bezpečnosti, která byla v minulosti značně ohrožena. Z toho důvodu je 
nutné se zabývat přeměnou české energetiky, zvyšovat kapacity ropovodů a hledat alternativní 
zdroje energie, aby bylo možné zajistit dodávky plynu a ropy nezávisle na Rusku. „Zajištění 
celkové energetické suverenity bude trvat léta, ale pracujeme na tom a víme přesně, jakým směrem 
pokračovat,“ komentoval.

Jan Lipavský, ministr zahraničních věcí, se vedle 
připravované bezpečnostní strategie zaměřil 
hlavně na další důležitou složku bezpečnostního 
systému státu, a to zahraniční službu. Diplomacie 
je klíčovým faktorem v prosazování národních 
zájmů a budování spojeneckých vazeb, což 
vytváří významnou síť zemí, které jsou odhodlané 
bránit svobodu, demokracii a mezinárodní řád: 
„Investice do obranyschopnosti země a investice 
do její zahraniční služby jsou dvěma stranami 
jedné mince.“ Doplnil, že svět se z globálního 
pohledu nestává bezpečnějším a řada států je 

dnes velmi zranitelná, což představuje rizika i pro naši společnost. Proto je potřeba se zasazovat 
za rozvojovou a humanitární pomoc. „Česko patří k bohatším zemím planety a opakovaně se 
přihlásilo k odpovědnosti pomáhat těm slabším,“ poznamenal.

Ministryně obrany Jana Černochová poděkovala 
české společnosti, jakým způsobem se postavila 
k ruské agresi a vyzdvihla, jaké výsledky dosahuje 
česká obranná a bezpečnostní politika. Tam 
patří především uzákonění 2 % HDP do výdajů 
na obranu a podpis dohody o obranné spolupráci 
s USA. Dohoda představuje významný krok 
k posílení naší obranyschopnosti a vyjadřuje naši 
politickou orientaci: „Dohoda je jasným vzkazem: 
uděláme všechno proto, abychom se už nikdy 
nestali ruskou kolonií. Jestli chtěl prezident Putin 
svou agresí proti Ukrajině něco dokázat, tak se 
stal tím nejlepším náborářem dalších zemí do NATO a vlastně i ‚urychlovačem‘ modernizace našich 
armád.“ Zdůraznila, že zajišťování obrany je nikdy nekončící úkol a je potřeba o ní hovořit se 
širokou veřejností. 

Dle slov náčelníka Generálního štábu Armády 
České republiky genpor. Karla Řehky se 
musíme chystat na riziko velkého konfliktu, a to 
především proto, abychom mu v budoucnu byli 
schopni včas zabránit. Proto Česká republika jako 
součást Aliance musí být konzistentní v budování 
silné obrany a naučit se účinně odstrašovat. 
Ocenil rostoucí výdaje na obranu: „Skončila 
doba omezené obranyschopnosti země. Skončila 
doba bagatelizace hrozeb. Skončila doba, kdy 
jsme výdaje na obranu považovali za plýtvání.“ 
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Obranné výdaje jsou totiž investicí společnosti do vlastního bezpečí, a tudíž i do prosperity. 
Obrana není pouze o armádě, ale o celé společnosti, která je odolná a odhodlaná se bránit. 

Během prvního panelu na téma „Válečný konflikt na Ukrajině: Dopady na společnost“ ocenil 
Tomáš Kopečný, vládní zmocněnec pro rekonstrukci Ukrajiny, posunutí diskuze o obnově 
Ukrajiny. Ta byla před rokem převážně monotematická, nyní se však zaměřuje na civilní 

infrastrukturu, zejména na oblasti zdravotnictví, 
energetiky a dopravy, které jsou nejvíce 
postiženy ruskou agresí. Dále vyzval k tomu, 
aby se v obnově Ukrajiny neangažovaly pouze 
státy: „Hlavní výzva je, aby obnova Ukrajiny byla 
atraktivní pro soukromý kapitál.“

Tomáš Pojar, poradce pro národní bezpečnost, 
označil ruskou invazi na Ukrajinu za obrovskou 
příležitost: „My jsme si tu válku nevybrali, byl 
to Vladimir Putin, který ji začal. Ale máme se 
toho chopit!“ Jednu z příležitostí vidí například 
v modernizaci armády nebo ve spolupráci státu 

s byznysem a průmyslem. Zároveň je to příležitost pro Českou republiku zařadit se mezi země 
západního světa a prokázat patřičný leadership. Dosavadní aktivity ČR považuje za úspěšné. 
„Máme být na co hrdí a skutečně jsme obstáli. A vidíme, že máme tímto směrem pokračovat a máme 
vydržet,“ shrnul.

Druhý panel se věnoval tématu Umělé inteligence a jejího významu pro naši bezpečnost 
a obranyschopnost. Daniel Bagge, stratég Vojenského zpravodajství České republiky, zahájil 
debatu otázkou spolupráce státního a soukromého sektoru v této oblasti. Reagoval tak 
na problematiku narůstajícího množství dat a rychlost informačního toku, které přesahují lidské 
kapacity. To bude vyžadovat zapojení umělé 
inteligence, kdy zpracování dat bude probíhat 
automatizovaně. „Stát vnímá soukromý sektor 
jako pouze dodavatele služeb a technologie, 
nicméně soukromý sektor se stal nikoli pouze 
výrobním dodavatelem, ale i partnerem pro 
diskuzi o technologickém rozvoji,“ zhodnotil.

Zástupce soukromého sektoru Jerry Javornický, 
ředitel a spoluzakladatel společnosti SpaceKnow, 
okomentoval situaci: „Umělá inteligence a její 
rozvoj vychází z 90 % ze soukromého prostoru. 
Vidíme to v USA a dalších zemích, kde se do umělé 
inteligence v největší míře investuje.“ Samotnou umělou inteligenci považuje spíše za umělou 
racionalitu: „Pořád z našeho pohledu nejde o inteligenci jako takovou, jde spíš o nějakou umělou 
racionalitu.“

Ladislav Stahl, poradce NATO pro kosmický průzkum a bezpečnost, vidí spolupráci mezi 
soukromým a státním sektorem jako klíčovou. Právě oblast kosmického průzkumu je pro aplikaci 
umělé inteligence přímo stvořená: „Nárůst množství dat znamená taktéž požadavek tato data 
umět v případě potřeby okamžitě využít pro rozhodovací procesy, pro řídící procesy, pro vedení 
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samotné bojové činnosti.“ Umělou inteligenci označil jako schopnost stroje provádět určité typy 
úloh, které tradičně vyžadují lidskou inteligenci. To by znamenalo například nahrazení rutinních 
činností. Nicméně podotkl, že na konci rozhodovacího řetězce stojí stále člověk.

Další část konference se zabývala tématem 
nadcházejícího summitu NATO v Litvě. Martin 
Povejšil, vrchní ředitel sekce bezpečnostní 
a multilaterální ministerstva zahraničí, v tomto 
bloku zmínil několik bodů. Například, že 
v důsledku aplikace článku 5 by se Aliance 
vyskytla v přímém sporu s Ruskem. Co se týče 
nasměrování k budoucímu členství Ukrajiny, 
Česká republika zaujala jasný přístup. Odborníci 
jsou přesvědčení, že zásadní je správně Ukrajinu 
podpořit a připravit na vstup do NATO. Též zmínil 
fakt, že v oblasti míry připravenosti po vojenské 

stránce by Ukrajina byla připravená pro vstup do NATO daleko více, než jsme byli při vstupu my. 
Pro NATO je důležitý rozvoj spolupráce s indopacifickými partnery: „Euroatlantická a asijsko-
pacifická bezpečnost jsou spojené nádoby a případný konflikt v asijsko-pacifické oblasti v důsledku 
stále asertivnějšího chování Číny by měl globální dopady.“ 

Jan Jireš, vrchní ředitel sekce obranné politiky a strategie Ministerstva obrany, zmínil, že podpora 
Ukrajiny je pomyslnou pupeční šňůrou svázána s efektivitou naší kolektivní obrany v rámci NATO. 
Mezi nejdůležitější témata summitu bude patřit role odstrašení a obrany. Aliance se opět vrátí 
po několika letech ke své nejdůležitější roli – kolektivní obraně – kam se obrací od roku 2014 
v souvislosti s napadením Ukrajiny Ruskem. 

Do mezinárodního panelu věnovaného 30. výročí „State Partnership program“, tedy spolupráce 
mezi Armádou České republiky a národním gardami Nebrasky a Texasu přijali pozvání velitelé 
amerických národních gard. Ti ocenili velmi 
hlubokou kooperaci, jejímž největším benefitem 
je možnost společně trénovat vojenské síly. 
Genmjr. Daryl L. Bohac, velitel Nebraské 
národní gardy, zmínil, že tento program přináší 
národním gardám možnosti prohlubování 
interoperability a zvyšování efektivity. Genmjr. 
Thomas M. Suelzer, velitel Texaské národní 
gardy vyzdvihl důležitost cenného partnera, 
kterého v České republice národní garda má. 
Zmínil především podporu trénování armádních 
jednotek ve střední Evropě, v čemž vidí největší 
potenciál. V rámci českých leteckých sil mluvili 
o podpoře ze strany Aliance, přičemž by se chtěli zaměřit na podporu tréninku. Pro nebraskou 
i texaskou národní gardu je nyní klíčový rozvoj společné konverzace na konkrétnější úrovni. 
S americkými gardami úzce spolupracují i ty ukrajinské, a velitelé se i proto jednoznačně shodují 
na tom, že musí cílit na ruskou agresi.

Prezident republiky Petr Pavel ve svém projevu porovnal současný vojenský a obranný stav 
se svými zkušenostmi z války. Zmínil, že se Rusko chová jako barbar, kdy celý svět musí čelit 
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jeho agresi a opakovaně páchaným válečným 
zločinům. Ukrajina i země, jež jí podporují, 
jsou odhodlané neustoupit ruským hrozbám. 
Prezident Pavel vyzval k tomu, abychom 
zůstali trpěliví a vytrvalí, i když tento konflikt 
ztratí na naléhavosti. Je však na občany České 
republiky hrdý, jak stále pomáhají Ukrajině. 
Zmínil též důležitost nadcházejícího summitu 
v Litvě. Vedle Ruska dle prezidenta stále musíme 
brát ohled i na čínské ambice a hrozby. Nutné 
je posilovat přátelství se všemi demokratickými 
státy.

Tradiční politické debaty se účastnili zástupci všech stran a hnutí zastoupených v Poslanecké 
sněmovně Parlamentu České republiky.

Karel Havlíček, místopředseda hnutí ANO 2011 zmínil, že v rámci bezpečnostní politiky se se 
současnou koalicí na většině věcí shodují a hnutí ANO je pro dodržení 2 % HDP, avšak důležité je 
rovněž jejich využití. 

Hana Hajnová, místopředsedkyně České pirátské strany, se ve svém projevu zaměřila na rozměr 
občanské bezpečnosti – žijeme v době, kdy se svoboda a přístup k informacím stávají i zbraní, 
a proto je na každém z nás, abychom se vzdělávali, informovali, vedli dialog, ověřovali si informace 
a nevěřili zkratkovitým řešením. 

Marian Jurečka, předseda KDU-ČSL, zmínil, že když došlo k ruské agresi v roce 2014 nic 
konkrétního jsme nepodnikli. 2 % HDP jsou ohromným nárůstem oproti nynějšímu stavu, ale není 
to jenom investice do bezpečnosti, ale i naší společnosti. Tyto peníze by měly podporovat náš 
výzkum, vědu i ekonomiku, abychom dokázali, že toto je i podporou pro české firmy. 



Alexandr Vondra, místopředseda ODS, uvedl, že 2 % HDP jsou minimum, proto je nejvyšší čas 
toto minimum naplnit. Poděkoval i ministryni obrany a náčelníkovi Generálního štábu AČR 
za jejich podporu a úsilí o posilování naší obrany. 

Tomio Okamura, předseda SPD, potvrdil, že naše bezpečnost není samozřejmost, podotkl však, 
že dle jeho mínění je válka pouze vrcholem problému, musíme více myslet na mír, a ne na zbraně, 
protože válku s východem nelze vyhrát. 

Vít Rakušan, předseda hnutí STAN, upozornil, že jsme dokázali, že umíme být skutečnými 
spojenci díky naší silné podpoře Ukrajině. Musíme být spojenci, abychom dokázali čelit hrozbám. 
Zmínil i fakt, že není bezpečnost vnitřní a vnější – bezpečnost je pouze jedna. 

Tomáš Czernin, místopředseda TOP 09, vyznal ústavní činitele k dalšímu posílení podpory 
Ukrajiny. Vyzdvihl proto 2 % HDP na obranu, schválení podpisu obranné dohody s USA. 
Upozornil, že členství v organizacích je pro nás to nejdůležitější – protože naše bezpečnost není 
samozřejmost. 

Diskuse se dále věnovala obranné dohodě se Spojenými státy americkými, možnostem regulace 
umělé inteligence.  

V závěru konference předseda Jagello 2000 Zbyněk Pavlačík poděkoval všem řečníkům i hostům 
za účast a pozval je na další ročník konference v roce 2024.

Konference se uskutečnila pod záštitou 
předsedy vlády České republiky Petra Fialy, 

1. místopředsedy vlády a ministra vnitra České republiky Víta Rakušana, 
ministra zahraničních věcí České republiky Jana Lipavského 

a ministryně obrany České republiky Jany Černochové.

Děkujeme partnerům konference

HLAVNÍ PARTNEŘI
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